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دیـــدار تیم هـــای پرســـپولیس و النصـــر از هفته اول دور گروهـــی فصل جدید 
لیگ قهرمانان آسیا در حالی برگزار شد که در وهله نخست همه چیز تحت 
تاثیر حضور فوق ســـتاره پرتغالی قرار گرفته و در این بین کمتر ســـعی شـــد تا 
همه ابعاد فنی و حواشـــی این مســـابقه مورد بازتاب رســـانه ای قرار بگیرد. در 
واقـــع از لحظـــه ورود تیـــم عربســـتانی به تهـــران تا لحظه ترک ورزشـــگاه آزادی، 
، کاپیتان النصری ها بود.  نگاه تمامی اصحاب رســـانه و هواداران به رونالدو
با همه این تفاســـیر و بعد از همه اتفاقات رســـانه ای که به خاطر حضور این 
فوق ســـتاره در تهران به وجود آمد، یک اتفاق دیگر حتی بیشـــتر از شکســـت 
پرســـپولیس در این دیدار رخ نمایی کرده و باعث شـــد تا نگرانی جدیدی در 

فوتبال ایران به وجود بیاید. 
واقعیت این اســـت که چندی می شـــود صدای اهالی فوتبال و آنهایی که به 
هر دلیلی باید در ورزشگاه آزادی دیدارهای خود را برگزار کنند درآمده است. 
تقریبا چند ماهی می شود که سرخابی ها و حتی رقبای آنها نسبت به وضعیت 
چمن آزادی معترض هستند. نکونام، سرمربی استقلال در همین چند هفته 
ابتدایی لیگ بارها به این موضوع اشاره کرده و می گوید چمن افتضاح آزادی 
یم. اتفاقی که  باعث شـــده نتوانیم همه ظرفیت های خود را به نمایش بگذار
ی های اخیر به آن اشـــاره کرده اســـت. اما جالب  گل محمدی هم در این باز
آنجایی اســـت که در حالی ســـرمربیان این دو باشـــگاه از وضعیت افتضاح 
چمـــن آزادی گلایـــه می کننـــد کـــه مدیران این باشـــگاه ها در فضـــای دیگری 
گر اســـت ما از خدایمان اســـت که  ی ها بدون تماشـــا اعلام کرده اند وقتی باز
دیدارهایمان در ورزشگاه های دیگری که شرایط بهتری دارد با رقم اجاره ای 

کمتری برگزار شود اما این اجازه به ما داده نمی شود. 

 از فرمان رئیسی تا بررسی ادعای تاج
اخیـــرا حتـــی رئیس جمهـــور نیـــز به ایـــن مورد ورود کـــرده و در مراســـم تقدیر از 
کید می کند که با  قهرمانـــان و مـــدال آوران ورزش ایران با نگرانی بر این نکته تا
ایجاد یک ورزشگاه جامع و آبرومند در تهران که در شان قهرمانان ما و میزبانی 
بین المللی باشد علی رغم هزینه های بالا کاملا موافقم. این در حالی است که 
بلافاصله بعد از دیدار سه شنبه شب، برخی رسانه های عرب زبان به موضوع 
کمبودهـــا و ضعف های واضح امکاناتـــی فوتبال ایران و به خصوص موضوع 
چمن و ســـکوها و نحوه پخش رقابت های فوتبال از ایران اشـــاره کرده و این 

موضوع را مورد انتقاد قرار دادند. 
نکتـــه جالـــب توجه اینکه مهـــدی تاج در این خصوص در حاشـــیه بازدید از 
ورزشگاه آزادی یک روز قبل از دیدار پرسپولیس و النصر ادعا کرده بود  چمن 
یم  گر بتوانیم چهار ماه لیگ را عقب بینداز ورزشگاه آزادی باید تعویض شود. ا
ی هـــای آزادی را در ورزشـــگاه دیگری برگزار کنیـــم، می توانیم چمن را به  یـــا باز
بهتریـــن شـــکل تعویـــض کنیـــم در غیر این صورت باید به شـــکل ترمیم پیش 
یم. الان نســـبت به قبل بهتر شـــده اما مطلوب نیســـت. در این خصوص  برو
خبرنگار »فرهیختگان« با بررســـی موضوع چمن ورزشـــگاه آزادی ســـعی کرده 
اســـت تـــا ابعـــاد مختلف این اتفاق را روشـــن کند. اینکه ادعـــای مهدی تاج 
چقدر واقعی است و اینکه راه های حل برطرف شدن معضل چمن ورزشگاه 
آزادی در سریع ترین زمان ممکن چه شیوه هایی هستند نیز مورد پرس و جو از 

اهالی فن قرار گرفته است. 

 چمن آزادی ۱۰ سال بیشتر از عمر مفید
چمن ورزشگاه آزادی بعد از اینکه در سال 1382 تعویض شد از آن سال، دیگر 
مورد توجه برای تعویض و بازسازی قرار نگرفته و در حالی که گفته می شود عمر 
مفید چمن ورزشگاه ها حدود 8 تا 10 سال است، چمن فوق با انواع ترفندهای 
مختلف حدود 10 ســـال بیشـــتر از عمر طبیعی خود در ورزشـــگاه آزادی مورد 
بهره برداری و اســـتفاده قرار گرفته اســـت. با این حال در 10 سال گذشته شرایط 
چمن و وضعیت آن هیچ گاه تا به اندازه امروز حاد نبوده است. اینکه چرا امروز 
ایـــن اتفـــاق افتاده، پیگیری ها، ســـمت و ســـوی ماجرا را بـــه اتفاقات عجیب و 
تاسف آوری می کشاند. در این بین شنیده های خبرنگار »فرهیختگان« حکایت 
از آن دارد که ســـال گذشـــته و با انتخاب عاصم یوســـفی به عنوان مدیرعامل 
، پیمانکاران چمن ورزشگاه تغییر کرده و کار به دست  شرکت توسعه و تجهیز
افرادی در معاونت های فنی و زیرســـاختی ســـپرده می شود که تخصص لازم را 

نداشته اند؛ این عامل باعث می شود تا جرقه وضعیت امروزی پدیدار شود. 

 امکانات نداریم!
ک چمن ورزشگاه برای شناسایی  نکته قابل توجه اینکه در ماه های اخیر خا
دلایل زرد شدن و از بین رفتن چمن به آزمایشگاه ارسال می شود که آزمایشگاه 
ی شده است و  ک دچار نِماتُد یا انگل زمین های کشاورز اعلام می کند این خا
باید خیلی سریع درمان شود. حال اینکه چرا این اتفاق افتاده به نظر می رسد 

پیمانکار مربوطه در خرید ســـم تعلل کرده و زمین به موقع مداوا نمی شـــود تا 
درنهایت شاهد عواقبی باشیم که امروز با چهره ای زرد و کچل نمایی زشت 

را به فوتبال کشور بخشیده باشد. 
حال این سوال مهم پیش می آید که چرا اقدامی برای تعویض چمن ورزشگاه 
آزادی بـــه عمـــل نمی آید. پاســـخ آن واضح اســـت که برای یـــک کار اصولی و 
زیربنایی باید طی یک پروسه 4 تا 6 ماه تمامی مسابقات در ورزشگاه آزادی 
را تعطیل کرد و همین امر می تواند تبعات باشگاهی و ملی را به همراه داشته 
باشد. تا اینجا یعنی ادعای تاج می تواند مورد بررسی قرار بگیرد اما اینکه آیا 
ی زمین ورزشـــگاه آزادی وجود  فقط همین یک راه برای ترمیم چمن و بازســـاز
دارد؟ البته در این بین راه های دیگری هم وجود دارد که متاســـفانه نداشـــتن 
کید  امکانات مرتبط باعث شده است تا به سمت آنها نرویم. مثلا در صورتی تا
یم که دستگاه های چمن زنی مخصوص آن  می شود که چمن هیبریدی بکار
یم و باید آن را وارد کنیم. همین الان نیز دستگاه های چمنزنی پارک ها  را ندار
در استادیوم آزادی مورد استفاده قرار می گیرد. جالب اینکه تنها یک دستگاه 

هواده مخصوص وجود دارد که آن هم از کار افتاده است. 

 توسعه و تجهیز از پیمانکار پرسپولیسی ها 
راضی است؟!

کن  نکته دیگر اینکه عســـگریان، سرپرســـت شـــرکت توســـعه و نگهداری اما
ورزشـــی کشـــور روز گذشـــته در گفت وگویـــی بـــه مورد عجیبـــی مبنی بر اینکه 
نگهداری چمن ورزشگاه را به درخواست باشگاه پرسپولیس تا شروع بازی های 
لیگ قهرمانان آســـیا در اختیارشـــان گذاشـــته بودیم اشـــاره کرده و می افزاید: 
»درواقع جمع بندی به این صورت شـــد 
که با درخواســـت پرسپولیس چمن 
در اختیـــار بزرگواری قرار بگیرد که 
یـــت چمن ورزشـــگاه  مدیر
یـــن  تمر محـــل 

پرســـپولیس را برعهده دارد تا چمن آزادی را به شـــرایطی برســـاند که مورد تایید 
پرسپولیس است. بچه های ما با فرمان مسئول پرسپولیس، چمن را نگهداری 
کردنـــد.« در ایـــن خصوص نیز پیگیری های خبرنگار »فرهیختگان« حکایت 
از آن دارد که افشـــین پیروانی دو نفر را به شـــرکت توســـعه و تجهیز برای بهبود 
شـــرایط معرفـــی کـــرده و در حالی که کارگروه مشـــخصی برای ایـــن امر در حال 
توسعه و تحقیق و بهبود شرایط چمن بودند، اقدامات آنها نیمه کاره باقی مانده 
و دست فرمان به نفرات مورد اشاره سرپرست پرسپولیس که هیچ صلاحیت 
علمی بالاتر از کارگروه مورد اشاره نداشته سپرده می شود تا کار به شکل فعلی 
دربیایـــد. ایـــن نفـــرات مدعـــی می شـــوند 15 روزه چمن را درســـت می کنند اما 
یکنان  یـــاد کادرفنی و باز درنهایـــت اتفاقـــی افتاد که همگان شـــاهد بودند تا فر
همین تیم در اعتراض به چمن بلند شود. حال اینکه آیا واقعا رضایتمندی از 
گر باشگاه پرسپولیس  کید می کند: »ا شرایط فعلی وجود دارد که عسگریان تا
نظرش باشد که با این مسئول وظیفه نگهداری چمن را ادامه دهد« این هم از 
آن دست اتفاقات عجیب و غریبی است که باید این ابهام را هم برطرف کرد. 

 نتیجه بها ندادن به متخصصان
بـــه نظـــر می رســـد وقتـــی وزارت ورزش بـــه متخصصان خودش بهـــا نمی دهد 
کارآمـــد خـــارج از سیســـتم در بیـــن مدیران و  کارشناســـان و آدم هـــای نا و از نا
معاونت های فنی شرکت توسعه و تجهیز استفاده می کند نتیجه آن می شود 
همیـــن وضعیـــت آبروبـــر فعلی و تقابـــل فعلی به وجود آمده بین مســـئولان دو 
شـــرکت توســـعه و تجهیز و ورزشـــگاه آزادی نیز فضا را به سمتی برده که اصلا 

قابل دفاع نباشد. 

 راهکار چیست؟
ی های ملی و لیگ قهرمانان باعث شده  رقابت های لیگ از جمله دربی، باز
ی ای برای اقدامات  تقویم فشرده ای پیش رو باشد. حال اینکه چه راهکار فور
موثـــر به منظـــور بهبودی چمن ورزشـــگاه آزادی وجود دارد بـــه برخی نکات به 

صورت تیتروار می توان اشاره کرد: 
برخـــی اتفاقـــات می توانـــد تا حـــدود یک ماه تا 45 روز وضعیـــت را تا حدودی 
بهبـــود ببخشـــد؛ از جملـــه اینکه در این مدت مســـابقه رســـمی و دوســـتانه و 
هیچ گونه تمرینی در ورزشـــگاه آزادی برگزار نشـــود که با توجه به تقویم پیش رو 
به نظر می رسد این امر تا تعطیلات منتهی به جام ملت های آسیا امکان پذیر 
نباشـــد. در این بین باید کار به دســـت متخصصان چمن ســـپرده شـــود تا با 
تجهیز امکانات و وســـایل مدرن مورد نیاز آنها، شـــرایط برای برون رفت سریع 
از وضعیت فعلی با کمک ســـازمان لیگ و فدراســـیون فوتبال ایجاد شـــود تا 
چمن با شرایطی بهتر و به روز شده تحویل داده شود. خبر خوب اینکه چمن 
مورد اســـتفاده سردســـیری اســـت و با رفتن به فصل ســـرما وضعیتش بهتر هم 
خواهد شـــد. البته نهایت امر اینکه درخصوص اســـتفاده از رول های چمنی 
بـــا توجـــه بـــه موجود بـــودن بانک های مختلف چمن، این امـــر هم تا حدودی 

امکان پذیر است. 

ی از همان  مشکلات مدیریتی در فوتبال ایران بیداد می کند. طی فصل جار
زمانی که اســـتارت نقل وانتقالات تابســـتانی زده شـــد مدیران فوتبالی چنان 
ناشیانه رفتار کردند که هر روز بر مشکلات باشگاه ها افزوده شد و حالا می بینیم 
در کنار همه ایرادات فوتبال ما، مشـــکلات مدیریتی از همه بدتر اســـت. این 
یش و علی خطیر به عنوان مدیران  موضوع وقتی عینیت پیدا کرد که رضا درو
دو تیم پرطرفدار پرســـپولیس و اســـتقلال با رفتارهای نامتعارف خود تیشـــه را 
یشـــه اصلی باشـــگاه خود زدند و چنان رفتار کردند که مشـــخص نیســـت  بر ر
از ناتوانـــی اســـت یـــا از نابلدی؟ همین اتفاقات بهانه خوبـــی بود تا با مجتبی 
فریدونی، مدیرعامل سابق باشگاه ذوب آهن و کارشناس ارشد اقتصاد که با 

نحوه درآمدزایی در باشگاه های جهان آشنایی دارد گفت وگو کنیم. 
 

 هنرپیشه خوبی به نام درویش
ی بـــا انتقـــاد از مدیرعامـــل پرســـپولیس در روزهای اخیر بـــه »فرهیختگان«  و
یـــش در ایـــن یکـــی  دو روز اقداماتی کـــرد که تصور کردیم مباشـــر  گفـــت: »درو
ی  تیـــم النصـــر اســـت. او تیم خود را رها کـــرده و همه هوش و حواس خود را رو
کارهای حریف گذاشـــته بود. اصلا دلیلی نمی بینم مدیرعامل به اســـتقبال 
ی به حضور  یک تیم از یک باشـــگاه برود و در فرودگاه حاضر شـــود. حتی نیاز
او در هتل نبود. از طرفی هماهنگ کننده دیدارهای رونالدو شده بود. من به 
خـــوب بـــودن اقدامات صورت گرفته برای ملاقات آن خانم هنرمند و رونالدو 
ایرادی ندارم، اما این کار را می توانســـت روابط عمومی باشـــگاه انجام دهند 
و شـــأن مدیرعامـــل حفـــظ شـــود. اما او آنقـــدر ذوق زده و دســـتپاچه بود که به 
یش به اندازه کافی مطرح هســـت و نمی دانم  وظایف اصلی خود نرســـید. درو
کـــه رفتارهایش اصلا  چـــرا اصـــرار داشـــت خود را بیـــش از این مطرح کند؛ چرا

زیبنده مدیرعامل یک باشگاه نبود.«
مدیرعامـل سـابق باشـگاه ذوب آهـن بـا اشـاره بـه اینکـه مدیرعامـل باشـگاه 
یـش در ایـن  گفـت: »کلا درو کام بـود، بـه مـا  پرسـپولیس در تقویـت تیمـش نـا
مـدت مـدام در حـال فـرار رو بـه جلـو بـود. در روزهایـی کـه می دانسـت بـرای 

حضور قدرتمند در لیگ قهرمانان باید تیمش را تجهیز کند راهی کربلا شـد 
و از خود عکس هایی منتشر کرد تا بگوید در کربلا حضور دارد. چشم تعداد 
یادی از مردم به این تیم است. کربلا رفتن او درست در کوران نقل وانتقالات  ز
از واجبـات نیسـت و او می توانسـت پـس از انجـام مسـئولیت هایی کـه اتفاقـا 
ی از مـردم زودتـر  کربـلا می رفـت یـا مثـل بسـیار زمـان مشـخصی داشـت بـه 
اقـدام می کـرد و در زمانـی کـه بـه حضـورش در باشـگاه نیـاز بـود راهـی ایـن سـفر 
نمی شـد. به نظـر می رسـد امـا تمرکـز و هدفـش آن چیـزی نبـود کـه بایـد باشـد 
ی  و بیشـتر درجهـت دیـده شـدن اسـت. او از ایـن موضوعـات به عنـوان ابـزار
بـرای بقـا اسـتفاده می کنـد. از شـانس خوبـش پرسـپولیس هـم در لیـگ نتیجـه 
گرفتـه و او بـا خیـال اینکـه ایـن نتایـج دسـتاورد اوسـت می خواهـد همچنـان 

در ایـن پسـت باقـی بمانـد.«
ی کـردن دارد. یادمـان  یـادی در نمایـش و بـاز یـش تبحـر ز ی ادامـه داد: »درو و
ی  کتـش را رو کـره بیرانونـد بـا اسـتقلال پیـش آمـد و او  کـه مذا ی  نرفتـه آن روز
کشـید و در صندلـی عقـب ماشـین خوابیـد امـا بـا اعتمادبه نفـس بـه  سـرش 
برنامـه فوتبال برتـر رفـت و ادعـا کـرد فشـارش افتـاده اسـت. او هنرپیشـه خوبـی 
اسـت و اعتمادبه نفـس خوبـی دارد. دیدیـد کـه در ماجـرای دیـدار دختـرش بـا 
ی از ایـن موضـوع حـرف زد انـگار بقیـه  رونالـدو هـم چـه حرف هایـی زد. او جـور
مردم ایران علیه فلسـطین هسـتند. اتفاقا هر مترجمی در این مورد از رونالدو 
گر اهل شـوآف  سـوال می کرد بی شـک درسـت ترین جواب را می شـنیدیم. او ا
کـه دوسـت داشـت دختـرش را بیـاورد تـا رونالـدو را  نبـود به وضـوح می گفـت 
گـر راسـتش را می گفـت بهتـر بـود و بـه شـعور مـردم هـم این گونـه توهیـن  ببینـد. ا
نمی کـرد. او بـه باورهـای مـردم لطمـه می زنـد و از باورهـای آنهـا بـرای خـود سـپر 
یـش می خواهـد بـا ایـن کارهـا خـود را  مذهبـی و سیاسـی درسـت می کنـد. درو
مدیرعامـل پرسـپولیس نگـه دارد غافـل از اینکـه بقـا شایسـتگی می خواهـد. 
گـر  کـه تمرکـز دیگـران را به هـم بریـزد. او ا او موفقیـت خـود را در ایـن می بینـد 
یکـن بـرود  آل کثیـر را می خواسـت از ابتـدا نظـرش را جلـب می کـرد نـه اینکـه باز
با سـپاهان توافق کرده و قرارداد ببندد، بعد در آنجایی که به مشـکل خورد با 
یکـن را به هـم بریـزد و خـودش را زیـر سـوال ببرد که  ایـن حرف هـا تمرکـز تیـم و باز
یش یا هیچ  کـره کرده اسـت. درو یکـن تحـت قـرارداد مذا بر خـلاف قوانیـن بـا باز
چیـز از قوانیـن نمی دانـد یـا مـرد رنـد اسـت. همـه می داننـد او بـا ایـن شـوآف ها 

فعلا ماندگار شـده  اسـت.«

 استقلال مدیر نداشت بهتر بود
این کارشـــناس اقتصادی، اســـتقلال را نیز قربانی ضعف مدیریت دانست و 
کید کرد: »این شـــرایط مختص پرســـپولیس نیســـت. استقلال هم به عنوان  تا
گر این باشگاه بدون  یک باشگاه مطرح اصلا بهتر است بگوییم مدیر ندارد. ا
مدیـــر بـــه کارش ادامـــه می داد حتمـــا اتفاقاتی بدتر از ایـــن برایش رخ نمی داد 
چه بسا اوضاع بهتر هم بود. او که دیگر در هیچ زمینه ای موفق نیست. البته 
مدیران در این باشـــگاه با رابطه انتخاب می شـــوند و خیلی نمی توان انتظار 
حضور مدیران کاربلد را داشـــت. خطیر جوان اســـت سابقه مدیریت ندارد و 
طبیعی است نمی تواند چنین چالش هایی با کادرفنی را مدیریت کند. یک 
مدیر توانا و پخته هرگز وارد چنین چالش هایی با ســـرمربی تیمش نمی شـــود. 
ی را دارد و  جنگی که می داند هر دو بازنده هســـتند، اما او هنوز لج و لجباز
گر در یک اداره معمولی هم مدیریت  این ناشی از کم تجربگی اوست. او حتی ا
کرده بود بارها و بارها وارد چالش با کارمندان می شـــد و تجربه کســـب می کرد 
و می دانســـت حالا چه کند اما او حالا می خواهد از قدرتش اســـتفاده کند و 
دنبال توبیخ نکونام اســـت. همیشـــه برندهای مختلف برای اسپانســـرینگ 
این دو باشـــگاه صف می کشـــیدند اما او در انجام این مورد هم ناتوان نشـــان 
داده اســـت. قرارداد اخیر او با شـــرکتی اســـت که 3 ماهی می شود ایجاد شده 
و سرمایه ثبتی اش 10 میلیون تومان است. طبیعی است با یک بررسی ساده 

مشخص می شد این شرکت توانایی پرداخت ندارد.« 

 قربان زاده استقلال را به هم ریخت
فریدونی با تعمیم این شـــرایط در مدیریت فوتبال کشـــور گفت: »بحث های 
رفاقتی و حلقه  های نزدیک، این مدیران را وارد سیستم می کند؛ هرچند در مورد 
استقلال باید این نکته را متذکر شویم که قربان زاده در نقد مکرر استقلال در 
تلویزیون دادگاه هایی تشکیل داد که در پی آن آجورلو را برداشت، فتح الله زاده 
را مجبور به کناره گیری کرد و کریمی را هم از میدان به در کرد تا عدم ثبات در 
مدیریت این باشگاه به دردسری بزرگ تبدیل شود. یکی از عوامل اصلی برهم 
زدن آرامش استقلال در یک سال و نیم اخیر قربان زاده بود. او آدم های خود را به 
ی از آنها بر نمی آید،  بدنه هیات مدیره تزریق کرد که اتفاقا نشان دادند هیچ کار
اما در بحث مچ گیری و کری خوانی استاد هستند؛ هر چند مدیران استقلال 

یش شو آف بلند نبودند تا به ثبات شان کمک کند.«  مثل درو

گزارش »فرهیختگان« از پشت پرده های وضعیت عجیب چمن ورزشگاه آزادی؛ افرادی که پیروانی معرفی کرد وضع را بدتر کردند

چمن آزادی یک ماه استراحت مطلق می خواهد 
 چمن ورزشگاه آزادی سردسیری است و با رفتن به فصل سرما شرایطش بهتر خواهد شد                   کار دست نامتخصصان و ناکارشناسان است

 خاک انگل دارد و زمین به موقع مداوا نشد                     استفاده از چمن زن پارک در ورزشگاه بین المللی ایران

مجتبی فریدونی در گفت وگو با »فرهیختگان«: مدیر قرمزها هر کاری می کند دیده شود

درویش شوآف می کند، خطیر مدیریت بلد نیست

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفرمژدهی
خبرنگار

 راهکارهای سریع برای برون رفت 
از شرایط فعلی 

 حدود یک ماه استراحت به زمین
  آسیب شناسی مشکلات چمن
  سپردن کار به افراد متخصص
  تامین امکانات مدرن مورد نیاز

آبروریزی چمن افتضاح آزادی در بازی 
پرسپولیس و النصر و آدم های بی ربطی که 

به تونل ورزشگاه رسیدند نمادی از وضعیت 
مدیریت ورزش ایران است

مدیریت چمنی
ورزشـــگاه آزادی سه شنبه شـــب و پس از ســـه دوره که مســـابقات لیگ 
قهرمانان آسیا به دلیل کرونا و شرایط ویژه به صورت متمرکز برگزار می شد 
و البته سال قبل که سرخابی ها نتوانستند مجوز حرفه  ای دریافت کنند و 
فرصت حضور در این تورنمنت مهم باشگاهی را از دست دادند دوباره 
میزبان یک دیدار مهم آسیایی بود که البته این بار با حواشی و اتفاقات 
عجیب وغریبی همراه بود که چهره ورزش ما در سطح دنیا را خدشه دار 
کرد. از استقبال حاشیه ساز از رونالدو و تیم النصر که مملو از گاف ها و 
باگ های مختلف در زمینه میزبانی بود تا شرایط اسفبار ورزشگاه آزادی 
که مشخصا هنوز هم آماده میزبانی از رقابت های لیگ داخلی خودمان 

هم نیست چه رسد به یک بازی مهم در سطح لیگ قهرمانان. 
شـــرایط افتضاح چمن آزادی حتـــی از طریق دوربین های تلویزیونی نیز 
قابل مشاهده بود و در همان دقایق ابتدایی وقتی مچ پای ترابی در این 
زمین پیچ خورد احتمالا برخی بینندگان به یاد زمین های خاکی افتادند 
که زمانی محل رشد فوتبالیست های این مملکت بود. مسئولان شرکت 
توسعه و تجهیز و همچنین مدیران ورزشگاه آزادی بی شک باید پاسخگو 
باشند که چگونه اینچنین بی توجه به شرایط مهم ترین ورزشگاه کشور که 
آبروی فوتبال ما محسوب می شود باعث شدند تا وضعیت فاجعه باری 
برای چمن ایجاد شـــود. البته این تنها ایراد ورزشـــگاه نبود و نمایندگان 
رسانه ها که در این دیدار از نزدیک شاهد مسابقه بودند مشکلات زیادی 
را مشاهده کردند. مورد دیگری که با وجود حساسیت AFC و همچنین 
فدراسیون فوتبال در چنین دیدارهایی باز هم مشاهده شد حضور تعداد 
نسبتا زیاد افراد متفرقه در این دیدار بود. جالب اینکه حتی در جایگاه 
خبرنگاران شـــاهد حضور این افراد بودیم که این ســـوال را مطرح می کند 
که چگونه یک پســـر بچه می تواند درکنار خبرنگاران نشســـته و بازی را 
تماشـــا کند، حتی زمانی که خبرنگاران منتظر حضور بازیکنان دو تیم 
در میکسد زون ورزشگاه بودند، به وضوح حضور این افراد که مشخص 
بود به واسطه آشنایی با برخی مدیران و مسئولان اجرایی به داخل تونل 
ورزشگاه راه پیدا کرده بودند، قابل مشاهده بود. بی نظمی ها و حتی بعضا 
درگیری هایی که در زمان رفتن تیم النصر به اتوبوس تیم ایجاد شد، شاهد 
این مدعا بود که ماموران تامین امنیت ورزشگاه حتی در دیداری که بدون 
حضور تماشـــاگر برگزار می شـــود هم برای ایجاد نظم با مشکلات زیادی 
مواجهند و تدابیر لازم در این زمینه اندیشیده نشده است و این نگرانی 
وجود دارد که در میزبانی بعدی این ورزشگاه که اتفاقا با حضور تماشاگر 
و در جریان دیدار نساجی برابر الهلال خواهد بود این بار حفاظت از نیمار 

و رفقا برای ما مشکل ساز و حاشیه آفرین شود. 


